
De Zu~das: 
een leefbare kannoorlokatie? 

De gemeente Amsterdam heeft in januari 1998 
het Masterplan Zuidas vrijgegeven. Het is een 
prestigieus plan voor een relatief klein gebied van 
Amsterdam-Zuid, het zogenoemde Zuidasgebied. 
Als eerste doelstelling heeft de gemeente voor 
ogen om er een 'hoogwaardige kantoorlokatie' te 
creëren, zodat Amsterdam op Europees niveau 
kan blijven meedoen. Aangezien het gebied een 
hele nieuwe functie krijgt toebedeeld, beoogt de 
tweede doelstelling het opnieuw inrichten van de
len van het Zuidasgebied. Het derde doel hangt 
hier nauw mee samen: omdat op dit moment een 
gedeelte van stadsdeel Ouderamstel gescheiden 
wordt van de rest van de stad door een infrastruc
tuurbundel (bestaande uit de A 1 O en de treinspo
ren), wordt er een poging gedaan om 'het stede
lijk weefsel tussen de voormalige stadsdelen Zuid 
en Buitenveldert te helen'. En als laatste is het na
tuurlijk zaak om een positief financieel saldo uit 
de operatie te verkrijgen. Over ruim 25 jaar dient 
dit gehele project gereed te zijn. 
Deze plannen brengen veel veranderingen mee 
voor de bestaande buurten. Het Zuidasgebied 
moet een plek worden waar mensen kunnen 
werken, wonen, winkelen en recreëren. Om ruim
te te maken voor de geplande kantoren, woning
en en winkels zullen er bepaalde voorzieningen 
moeten verdwijnen, zoals de meeste sportvelden, 
een stuk van het Beatrixpark, scholen, een kerk, 
een bejaardentehuis en een klooster. Het is nog 
maar de vraag of deze veranderingen in het 
voordeel zijn van de huidige bewoners. 

CIITVORMING 

De concentratie van kantoren leidt meestal tot 
de verdringing van de woonfunctie in de be
treffende buurten. The City of London is op 
deze manier bijna een volledig werkgebied ge
worden . In de vorige eeuw groeide de stad uit 
tot een groot financieel centrum, hetgeen de 
prijs van de grond enorm deed stijgen. Huisei
genaren verkochten hun woningen voor een 
goede prijs en verhuisden zelf naar de rand van 
de stad. Het aantal inwoners daalde drastisch. 
De voormalige wooncentra zijn bijna totale 
werkcentra geworden, aangeduid als Centra/ 
Business Oistricts (CBD's). Deze centra kenmer
ken zich onder andere door verkeerscongestie, 
parkeerproblemen, milieuverontreiniging, en in 
de avonduren gevoelens van onveiligheid. Bijna 
alle bewoners die over voldoende financiële 
middelen beschikken, hebben deze centra ver
laten. In Nederlandse steden heeft cityvorming 
zich in beperkte mate voorgedaan . Dit proces 
heeft echter niet geleid tot volledige werkcen
tra. Het aantal inwoners is wel gedaald, maar 
niet zo drastisch als in The City of London. 
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Op dit moment is de Zuidas een hot item in de stad Amsterdam. 
De politici en het bedrijfsleven zijn hier volop mee bezig, maar 

hoe zit het met de omwonenden van de nieuw geplande 
kantoorlokatie? Zijn zij even blij met de nieuwe ontwikkelingen 

in hun buurt? 

HET ZUIDASGEBIED 

In beginsel wilde de gemeente geen kantoorloka
tie in het zuiden van de stad, maar juist aan de 
noordkant, om precies te zijn bij de IJ-oevers. Bin
nensteden waren traditioneel om verschillende re
denen aantrekkelijk voor de vestiging van kanto
ren: goede bereikbaarheid, goede mogelijkheden 
voor face to face-contacten, ruime statige panden 
en de allure van de binnenstad. De bereikbaarheid 
van het centrum van Amsterdam is sterk afgeno
men door de toename van het autogebruik. Het 
beleid van de gemeente Amsterdam om het auto
verkeer terug te brengen en de beperkte uitbrei
dingsmogelijkheden in het centrum vanwege de 
monumentenwetgeving, heeft ertoe geleid dat 
bedrijven zich buiten de binnenstad zijn gaan ves
tigen. Vooral de zakelijke dienstverlening vestigt 
zich vanaf de jaren vijftig steeds meer in het zui
dwestelijke deel van de stad. Het zuiden van 
Amsterdam is dus al een tijd onderhevig aan de 
'verkantorisering'. 

NIEUWE STIJL 

In het Zuidasgebied is opnieuw sprake van city
vorming, in de zin dat kantoren in een bestaan
de woonwijk komen te liggen -ditmaal niet in 
de oude binnencentra, maar aan de rand van de 
stad. Volgens het Masterplan Zuidas hoeven, in 
tegenstelling tot wat bij cityvorming oude stijl 
wel het geval was, woongebieden deze keer 
niet te wijken voor kantoren. Sterker nog, vol
gens het Masterplan komen er zelfs minstens 
1500 woningen bij. In het Masterplan wordt 
functiemenging nagestreefd, maar om welke 
voorzieningen het gaat en hoeveel vierkante 
meter daarvoor is ingeruimd moet nog ingevuld 
worden. Duidelijk is wel dat bestaande wijk
functies dienen te verdwijnen ten gunste van 
voorzieningen met een groter bereik. 

BEWONERS 

Bewoners van Ouderamstel behoren van oudsher 
tot de hogere inkomensgroepen van de stad 
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Amsterdam. Ze werden en worden nog steeds 
aangetrokken door de rust, ruimte en het vele 
groen in de buurt. In principe willen de meeste 
bewoners niet weg uit hun vertrouwde buurt. 
De hogere inkomensgroèpen hebben zich 
nooit echt bedreigd gevoeld door de uitbrei
dende city. De ringweg A 1 O en station 
Zuid/WTC met zijn treinsporen, die veel lawaai 
en milieuvervuiling met zich meebrengen, heb
ben de rijkere bewoners evenmin weggejaagd. 
Waarschijnlijk komt dat doordat deze geografi
sche barrière er al decennia lang ligt. Mensen 
die in de buurt gingen wonen wisten van de 
nadelen. 
De verkantorisering van het zuidelijk stadsdeel 
zal echter op termijn wel gevolgen hebben 
voor de leefbaarheid. De gemeente betrekt de 
bewoners in dit proces door samen met de 
projectontwikkelaars tijdens de uitvoering van 
het Masterplan inspraak- en informatie-avon
den te organiseren. Bewoners en belangstel
lenden kunnen dan hun wensen kenbaar ma
ken over hoe hun buurt leefbaar blijft en 
toezien op de behartiging van hun belangen. 

Als de leefbaarheid van het Zuidasgebied af
neemt, bestaat dus de kans dat de rijkeren van 
dit gebied een rustigere, schonere en ruimere 
woonplek op gaan zoeken buiten de stad. De 
gemeente dient haar plannen een duidelijker 
invulling te geven als ze haar belofte over het 
behoud van leefbaarheid wil nakomen. Niet al
leen kantoren en woningen dienen veel aan
dacht te krijgen, maar ook de openbare ruimte 
is zeer belangrijk. De openbare ruimte dient zo 
te worden ingericht dat de potentiële nadelen 
van cityvorming worden vermeden. De ge
meente ziet zich hiermee voor de uitdaging 
gesteld daadwerkelijk een leefbaar gebied voor 
mens en bedrijf te realiseren. 

* Marloes Verhagen is sociaal geograaf. Het artikel is gebaseerd 
op haar afstudeerscriptie Nieuwe cityvorming aan de rand van 
Amsterdam; een studie naar de invloed van het Masterplan 
Zuidas op Amsterdam en met name op de zuidelijke stadsde
len (1998). 
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